

CAPSIL

CAPSI Awareness Week

Volume 1

September, 2002

The Future of Pharmacy: You Decide

The profession of pharmacy is changing. What used to be defined by terms such as "lick, stick, count, and pour" is now described using buzzwords such as "disease management" and "pharmaceutical care". This change is being driven partly by want and partly by necessity. Pharmacists, especially new practitioners, and student pharmacists don't want to lick, stick, count, or pour anymore. They want to put into practice that which they have learned while in school. Pharmacists graduating today not only have the ability to evaluate the appropriateness of drug therapy, monitor treatment progress, conduct consultations and have an overall positive effect on patient health care, but want to. Rather than waiting for a mandated change to the profession of pharmacy, individual pharmacists are taking it upon themselves and striving to practice pharmacy to its full potential. These innovative pharmacists are driving change in the profession of pharmacy from within.

This shift in practice is being aided by the necessity of it. Not only do pharmacists no longer want to lick, stick, count, or pour, but we are no longer needed to perform these tasks. The reality is that machines are capable of performing these tasks more quickly, and maybe even more accurately, than an individual. Many pharmacies today have computer software that alerts the pharmacist to potential drug interactions with other medications or disease states. Although automation may not be prevalent in pharmacy yet, it will be. And while this automation may aid the pharmacist by freeing up time to counsel patients, perform consultations, and effect positive change in patient health care, it also threatens pharmacy as it has been practiced in the past. The old role of the pharmacist will be phased out. The profession of pharmacy must either choose to leave it behind, or be left behind.

Whether due to the fact that the pharmacist of today wants more in their practice environment, or that pharmacy will not survive if we continue to practice it the way it has been, the profession is ripe for change. As student pharmacists, we have the most at stake in the path this change takes because, come tomorrow, we will be the ones practicing. We also have a great opportunity. The profession is undergoing change. If we become involved in this change and take an active, vocal role in this change, we can help direct this change with the hope that the future of pharmacy will resemble our idealistic view of it. What do you want the future of pharmacy to be? Decide, get involved, and make it happen!

Trevor Kidney
CAPSI President 2002-2003

Message from the Editor

Greetings!

I hope everyone has had a wonderful and relaxing summer vacation and that you are all excited for the school year that lies ahead. For all new pharmacy students, congratulations on your acceptance to your respective programs, and prepare yourself for all that the profession of pharmacy has to offer!

I am very excited to be holding the position of CAPSIL Editor for another year. This has been a wonderful opportunity for me to learn more about the profession through all of your ideas. The CAPSIL was created to allow pharmacy students across the country to share their ideas in written form. Our country is geographically large and rich in cultural diversity. We all have differing opinions and thoughts regarding many topics surrounding the profession. It is by sharing our differing ideas that we are able to build stronger standards of practice and progress as a profession.

I urge all of you to get involved in some capacity during your pharmacy education. There are many opportunities for pharmacy students in terms of employment, pharmacy societies, conference planning, professional organizations and recreational activities. Attending professional conferences is another great way to increase your academic knowledge and to meet a wide variety of professionals working in different aspects of pharmacy. Your time in pharmacy school goes by quickly so don't wait too long to take an active role.

Best of luck to you all and I look forward to receiving your forthcoming CAPSIL submissions.

Sincerely,
Lesley A. Zwicker
CAPSIL Editor, 2002-2003

Write and Win!

Write an article for the CAPSIL and you can win \$50! For each issue of the CAPSIL, one student submission will be selected to win the cash prize. All types of submissions are welcome. Please forward all submissions to the CAPSIL Editor (lzwicker@is2.dal.ca) or your local CAPSI representatives. The deadlines for 2002-2003 submissions are as follows: Issue 1: November 29, 2002 & Issue 2: February 7, 2003

CAPSI Awareness Week

At the beginning of each school year, the local CAPSI representatives organize a special week, CAPSI Awareness Week (CAW), to introduce pharmacy students to CAPSI and the variety of opportunities CAPSI has to offer.

CAPSI began as an organization in 1967 when the Centennial Scholars from each school joined to form a national organization to represent pharmacy students' interests. National Executive positions were devised (President, CAPSIL Editor and Secretary-Treasurer) and local representatives were elected at each school of pharmacy. Although some positions have been added along the way, CAPSI still functions today as it did when it was first instituted.

The goal of CAPSI is to promote pharmacy student development and to serve as an advocate for pharmacy students to external organizations. CAPSI provides students with a variety of opportunities to develop themselves professionally: student competitions, symposia, Professional Development Week, the CAPSIL, etc. CAPSI is fortunate to have Honorary Life Members, Corporate Partners and other ties with many organizations and pharmaceutical companies that provide students with excellent exposure to the profession. Please check with your local CAPSI representatives regarding dates for local activities at your school.

Our new and improved website hosts a variety of resources for pharmacy students and now contains a bulletin board for electronic communication. Information regarding competitions, symposia, CAPSI's history, elected position portfolios, archives and other valuable information is housed on-line for easy access. Please visit www.capsi.ca for more information about CAPSI.

Enjoy the CAW activities at your school, and get to know your local CAPSI representatives. Take advantage of all CAPSI has to offer you!

CAPSI Competitions

Welcome back to all returning students, and welcome to pharmacy to all those entering your first year! CAPSI is pleased to provide a full slate of educational opportunities this year to complement your education. The CAPSI competitions challenge you to apply your knowledge in a wide range of "real-life" pharmacy situations. There is no better way to show off all of the hard work you put into your education than these competitions. Besides the opportunity to earn recognition among your peers, and the chance to represent your faculty at the national competitions, all of the competitions offer fantastic prizes that make participation well worth your time. Four competitions are offered at the national level this year.

The Student Literary Challenge Sponsored by Apotex/PACE allows you to put your writing skills to the test as you prepare a short essay on any topic pertinent to pharmacy.

The CAPSI Compounding Competition Sponsored by the Medisca™ Group of Companies challenges you to work in groups of four to prepare three compounds and to solve a therapeutic problem using compounding techniques. This fast paced competition allows you to demonstrate your skills at one of the traditional duties of pharmacy- compounding.

The CAPSI Patient Interview Competition Sponsored by Apotex/PACE gives you the chance to practice your communication skills with a standardized patient as you attempt to determine and resolve any drug related problems through an interview. Effective communication skills are essential in pharmacy practice, and this competition will give you another opportunity to practice these skills, which will be of great benefit now and in the future.

The CAPSI Pharmaceutical Care Case Presentation Competition Sponsored by The Canadian Society of Hospital Pharmacists and Merck Frosst allows you to work up a pharmaceutical care case in teams of up to three students. The experience of developing the case presentation will prove to be valuable not only during your years in school, but in the future as a pharmacist.

These competitions provide an excellent opportunity for you to demonstrate your knowledge, to practice and develop practical skills that will benefit you in your future as a pharmacist, and to have fun and win

great prizes while competing! I encourage each and every one of you to participate in these competitions. Ask your CAPSI Senior and Junior Representatives about the local competitions at your faculty. Good luck to all of you. See you at the national competitions in Halifax!

Kevin Nielson
VP Education, CAPSI National
University of Manitoba

CAPSI CLUB

CAPSI Inc. would like to thank the following companies and associations for their generous support and contributions:

CAPSI Gold Members (\$1500+)

BYK Canada Inc.
Merck Frosst Canada
Novopharm Ltd.
Pfizer
Whitehall-Robins

CAPSI Silver Members (\$1000+)

Wyeth-Ayerst

CAPSI Bronze Members (\$500+)

Drug Trading Company
Hoffmann-LaRoche Limited
Sanofi-Synthelabo





HALIFAX, NOVA SCOTIA / HALIFAX, NOUVELLE-ÉCOSSE

TIME TO PRACTICE?! JANUARY 22ND-26TH, 2003

Start saving your pennies because the countdown is on until we all meet in Halifax for PDW 2003! There are only a few months left for all the preparations for the conference of the year to come together as Dalhousie plays host to students from across country for what is certain to be a conference you will long remember. Wondering how you are going to practice Pharmaceutical Care upon graduation at the start of your professional career? Well, make sure you brush up on the subject as Dr. Charles Hepler (a.k.a the Father of Pharmaceutical Care) from the University of Florida will kickstart the conference with his keynote speech entitled What is Professional Practice? You've probably heard of Seamless Care before, but if you still aren't completely clear on the concept, have all your questions clarified as Dr. Neil MacKinnon and Ann Nickerson address the subject in Seamless Care: What Every Pharmacy Student Needs to Know. Dr. MacKinnon and Ms. Nickerson will showcase the very successful Seamless Care project run in conjunction with Dalhousie University and the Moncton Hospital. The conference schedule is designed for an educational conference second to none in Canada. Stay tuned for more conference updates throughout the first semester!

After the working day is through, we'll be sure to provide students from across the country with a traditional Maritime Welcome. The first evening will be a semi formal occasion at Pier 21 with local entertainment and a DJ. Be prepared for a good time, as Maritimers are known for their hospitality. We are sure you will not be disappointed with the social events we have planned for you; for more information check out our website at:

WWW.DAL.CA\PHARMACY\PDW2003

We look forward to seeing you on our beautiful oceanfront for PDW 2003. If you have any questions feel free to contact the PDW 2003 organizing committee via email at pdw2003@is.dal.ca or give us a call at (902) 494-1868. See you in January!

MAKE THE TIME! JAN 22-26, 2003!

JACEIP

Semaine de sensibilisation à l'ACEIP

Volume 1

Septembre, 2002

Le futur de la pharmacie est entre vos mains

La profession de la pharmacie évolue. Il ne s'agit plus seulement de «compter des pilules» ou de «verser des potions», mais plutôt de «gestion des soins thérapeutiques» et de «soins pharmaceutiques». Ce changement découle en partie de la volonté et en partie de la nécessité. Les pharmaciens, surtout les nouveaux praticiens, et les étudiants en pharmacie ne veulent plus simplement «compter des pilules» ou «verser des potions». Ils veulent mettre en pratique ce qu'ils ont appris à l'école. Les pharmaciens frais émoulus sont non seulement capables de juger du bien-fondé de la pharmacothérapie, de surveiller le progrès du traitement, de conseiller et, dans l'ensemble, d'avoir un effet positif sur les soins de santé aux patients, mais ils le veulent. Plutôt que d'attendre des changements autorisés à la profession de la pharmacie, les pharmaciens s'en chargent et s'efforcent de pratiquer la profession jusqu'au bout. Ces pharmaciens innovateurs constituent des sources internes de changement.

Ce changement de cap dans la pratique découle également d'un besoin. Non seulement les pharmaciens ne veulent plus «compter des pilules» ou «verser des potions», ils n'ont plus besoin de le faire. En réalité, des machines sont capables d'effectuer ces tâches plus rapidement et peut-être avec plus de précision qu'une personne. Aujourd'hui, de nombreuses pharmacies possèdent des logiciels informatiques qui préviennent le pharmacien des interactions possibles de médicaments avec d'autres ou des états pathologiques. L'automatisation des pharmacies n'est pas encore chose courante, mais ça le sera. Cette automatisation laisse au pharmacien le temps de conseiller les patients, d'effectuer des consultations et d'avoir un effet positif sur les soins de santé aux patients, mais elle menace aussi l'art de pratiquer la pharmacie comme par le passé. L'ancien rôle du pharmacien s'éliminera peu à peu. La profession de la pharmacie doit soit le dépasser, ou se laisser dépasser.

Parce que le pharmacien d'aujourd'hui veut faire plus de son environnement professionnel ou que la pharmacie ne survivra pas si on continue à pratiquer comme avant, quelle que soit la raison, la profession est prête au changement. En tant qu'étudiants en pharmacie, ce changement nous concerne le plus, car demain ce sera à nous de pratiquer. Il s'agit d'une occasion en or. La profession évolue. Si nous nous attribuons un rôle de premier plan dans le cadre de ce changement, nous pouvons l'orienter dans l'espoir que le futur de la pharmacie ressemblera à l'image idéale que nous nous en faisons. Quels changements souhaitez-vous pour l'avenir de la pharmacie? Décidez, engagez-vous et faites en sorte que cela se passe comme vous voulez!

Trevor Kidney

Président 2002-2003

Association Canadienne des Étudiants et des Internes en Pharmacie, Inc.

Mot du rédacteur

Salut!

J'espère que vous avez tous passé un été merveilleux et tranquille et que vous êtes emballés par l'année universitaire à venir. À tous les nouveaux étudiants en pharmacie, félicitations d'avoir été acceptés dans vos programmes respectifs; préparez-vous pour tout ce que la profession de la pharmacie a à offrir!

Je suis enthousiasmé à l'idée d'être le rédacteur du JACEIP pour une autre année. Cela m'a donné une occasion sans pareille d'en apprendre plus sur la profession grâce à toutes vos idées. Le JACEIP a été créé pour permettre à tous les étudiants en pharmacie du pays d'écrire pour faire part de leurs idées. Notre pays est vaste et riche en diversité culturelle. Nous avons tous des opinions et des façons de penser différentes au sujet de nombreux enjeux de notre profession. C'est en partageant nos idées diverses que nous pouvons établir des normes plus solides de pratique et faire progresser la profession.

Je vous recommande de vous engager d'une façon ou d'une autre pendant vos études en pharmacie. Pour les étudiants en pharmacie, il existe de nombreuses possibilités en termes d'emploi, de sociétés de pharmacie, de planification de conférences, d'organismes professionnels et d'activités récréatives. Assister à des conférences professionnelles est une bonne manière de parfaire vos connaissances et de rencontrer de nombreux professionnels aux expériences variées et qui travaillent dans divers domaines de la pharmacie. Vos années d'études en pharmacie passent très vite, alors ne tardez pas trop à jouer un rôle actif.

Bonne chance à vous tous. J'attends avec plaisir vos textes pour le JACEIP.

Sincères salutations,
Lesley A. Zwicker

Semaine de sensibilisation à l'ACEIP

À chaque rentrée universitaire, les représentants ACEIP organisent une semaine spéciale, la semaine de sensibilisation à l'ACEIP (SSA), dans le but de présenter l'ACEIP aux étudiants et leur indiquer les différentes possibilités qu'offre l'ACEIP.

du centenaire de chaque faculté de pharmacie au Canada ont décidé de fonder une association nationale visant à représenter tous les étudiants en pharmacie et à défendre leurs intérêts. Un Comité national de direction a été formé (composé d'un président, d'un secrétaire-trésorier) et des représentants ont été élus dans chaque faculté de pharmacie. Certains postes ont été ajoutés depuis, mais l'ACEIP fonctionne aujourd'hui essentiellement comme au tout début.

L'ACEIP vise à promouvoir le perfectionnement des étudiants en pharmacie et de les représenter auprès d'organismes externes. L'ACEIP offre aux étudiants différentes possibilités de se perfectionner sur le plan professionnel : concours d'étudiants, symposiums, semaine de perfectionnement professionnel, JACEIP, et d'autres. L'ACEIP a le privilège d'avoir des membres honoraires à vie, des sociétés associées et des relations avec de nombreux organismes et compagnies pharmaceutiques qui donnent aux étudiants la possibilité de bien connaître la profession. Communiquez avec vos représentants ACEIP au sujet des dates des activités locales dans votre faculté.

Notre nouveau site Web amélioré comprend une foule de renseignements et de références pour les étudiants en pharmacie et contient maintenant une messagerie électronique. De l'information sur les concours, les symposiums, l'histoire de l'ACEIP, les postes élus, les archives et autres renseignements précieux se trouvent facilement en ligne. Consultez le site www.capsi.ca pour plus de détails sur l'ACEIP.

Amusez-vous lors des activités SSA dans votre faculté et faites connaissance avec vos représentants ACEIP. Profitez de tous les avantages qu'offre l'ACEIP!

Écrivez et gagnez!

Rédigez un article pour le JACEIP et vous pourriez gagner 50 \$! Dans chaque numéro du JACEIP, un texte soumis par un étudiant sera sélectionné pour le prix en argent. Tous les genres d'articles seront acceptés. Veuillez faire parvenir les textes au rédacteur du JACEIP (lzwicker@is2.dal.ca) ou aux représentants ACEIP de votre faculté. Pour 2002-2003, les dates de tombée sont les suivantes: Numéro 1: 29 novembre 2002 & Numéro 2: 7 février 2003

Concours de L'ACEIP

Bon retour à tous les étudiants qui reviennent et bienvenue en pharmacie à tous ceux qui entament leur première année! L'ACEIP a le plaisir de vous proposer toute une gamme de possibilités éducatives pour parfaire vos études. Les concours ACEIP vous permettent de mettre vos connaissances à l'épreuve dans un grand éventail de situations concrètes en pharmacie. Rien de mieux que ces concours pour démontrer tous les efforts déployés dans vos études. À part l'occasion d'être reconnu par vos pairs et la possibilité de représenter votre faculté aux concours nationaux, tous les concours offrent des prix merveilleux pour que votre participation en vaille la peine. Cette année, quatre concours sont proposés.

Le Défi littéraire des étudiants commandité par Apotex/PACE vous permet de mettre vos talents de rédaction à l'épreuve en préparant une brève dissertation sur n'importe quel sujet ayant trait à la pharmacie.

Le Concours ACEIP de préparation commandité par le Groupe Medisca™ vous met au défi de travailler en groupe de quatre pour préparer trois composés selon les techniques de préparation. Ce concours au rythme accéléré vous permet de démontrer vos compétences concernant l'une des tâches traditionnelles en pharmacie : la préparation de composés.

Le Concours ACEIP d'entrevue des patients commandité par Apotex/PACE vous fournit l'occasion de pratiquer vos compétences en communication avec un patient normalisé en essayant de déterminer et de résoudre tout problème relié à la médication. L'aptitude à la communication efficace est essentielle à la pratique de la pharmacie et ce concours vous présente une occasion supplémentaire de faire appel à cette aptitude qui vous sera d'une grande utilité maintenant et à l'avenir.

Le Concours ACEIP de présentation de cas de soins pharmaceutiques commandité par la Société canadienne des pharmaciens d'hôpitaux et Merck Frosst vous permet de monter un cas de soins pharmaceutiques en équipe de trois étudiants ou moins. L'expérience consistant à élaborer la présentation d'un cas vous sera d'un apport précieux pendant vos études et pendant votre carrière de pharmacien.

Ces concours vous offrent une excellente occasion

de démontrer vos connaissances, de pratiquer et d'acquérir des compétences pratiques qui vous seront utiles à l'avenir en tant que pharmacien, et en même temps de vous amuser et de gagner des prix extra! J'encourage chacun de vous à y participer. Communiquez avec vos représentants ACEIP au sujet des concours locaux dans votre faculté. Bonne chance à tous. Au plaisir de vous voir aux concours nationaux à Halifax!

Kevin Nielson
Vice-président, Éducation, ACEIP Nationale
Université du Manitoba

CLUB DE L'ACEIP

L'ACEIP tient à remercier les entreprises et associations nommées ci-après de leur appui ainsi que de leur généreuse contribution:

Membres du Club Or de l'ACEIP (1 500 \$ et plus)

BYK Canada Inc.
Merck Frosst Canada
Novopharm Ltée
Pfizer
Whitehall-Robins

Membres du Club Argent de l'ACEIP (1 000 \$ et plus)

Wyeth-Ayerst

Membres du Club Bronze de l'ACEIP (500 \$ et plus)

Drug Trading Company
Hoffmann-LaRoche Limitée
Sanofi-Synthelabo





HALIFAX, NOVA SCOTIA / HALIFAX, NOUVELLE-ÉCOSSE

LE TEMPS DE PRATIQUER?! 22 AU 26 JANVIER 2003

Commencez à ramasser chaque sou. C'est le compte à rebours jusqu'à ce que nous nous retrouvions pour la SPP 2003 à Halifax! Il ne reste que quelques mois pour finir de préparer le congrès de l'année. Dalhousie accueillera des étudiants de tout le pays pour ce congrès dont vous vous rappellerez sûrement pendant longtemps. Vous vous demandez comment, une fois diplômé, vous arriverez à pratiquer les soins pharmaceutiques au début de votre carrière? Vous pourrez vous replonger dans le sujet, car le Dr Charles Hepler (le père des soins pharmaceutiques) de l'Université de Floride donnera le coup d'envoi du congrès avec son exposé intitulé What is Professional Practice? (Qu'est-ce que la pratique professionnelle?). Vous avez sans doute entendu parler de soins continus, mais si la notion vous semble encore un peu vague, vous aurez toutes les réponses à vos questions quand le Dr Neil MacKinnon et madame Ann Nickerson traiteront du sujet Seamless Care: What Every Pharmacy Student Needs to Know (Soins continus : ce que tout étudiant en pharmacie devrait savoir). Dr MacKinnon et madame Ms. Nickerson présenteront le projet de soins continus entrepris conjointement par l'université Dalhousie et l'hôpital de Moncton. Le programme promet un congrès sans pareil au Canada. Restez à l'écoute des dernières nouvelles sur le congrès pendant tout le premier semestre.

Après la journée de travail, nous avons prévu, pour les étudiants venant de tout le pays, un accueil traditionnel des Maritimes. Le premier soir vous êtes invités à une réception élégante au Pier 21 avec divertissements par des personnalités locales et un DJ. Attendez-vous à avoir du plaisir, car dans les Maritimes les gens sont connus pour leur hospitalité. Nous sommes sûrs que vous ne serez pas déçus par les activités sociales que nous vous réservons; pour plus de renseignements, consultez notre site Web à

WWW.DAL.CA\PHARMACY\PDW2003

Nous avons hâte de vous voir dans notre superbe région côtière pour la SPP 2003. N'hésitez pas à adresser toutes vos questions au comité organisateur de la SPP 2003, par courriel au pdw2003@is.dal.ca, ou bien téléphonez-nous au (902) 494-1868. À bientôt en janvier!

MAKE THE TIME! JAN 22-26, 2003!